
Cestovní zpráva „Knihovny na prahu Evropské unie II“ 
 
Cesta se konala ve dnech 12. – 14. května 2005 jako reciproční výměna knihovnických 
pracovníků (Holandská strana v ČR říjen 2004). Cílem návštěvy bylo získat informace o 
nizozemském knihovnictví a načerpat nové nápady pro naši práci. 
 
Stáže se zúčastnili: 
Marie Laurinová Mgr. – ředitelka SKKS v Chomutově, knihovna s RF 
Marie Viziová – ředitelka MK v Jirkově 
Marcela Güttnerová Mgr. – ředitelka MK v Litvínově 
Martin Biša Mgr. – ředitel MK v Klášterci nad Ohří, předseda regionální org. SKIP05 
 
Dopravu do a z Baarnu  osobním autem zajišťoval Martin Biša. Proběhla bez problémů, 
urazili jsme cca 1800Km. Náklady na PHM byly hrazeny částečně z příspěvku Nadačního 
investičního fondu prostřednictvím Nadace knihoven, částečně příspěvkem reg. org. SKIP05, 
částečně osobním vkladem účastníků akce.  
 
Náklady na ubytování a stravu, stejně jako dopravu po NL (vlakem) nesla holandská strana. 
 
12.5.05 
Příjezd do Baarnu ve večerních hodinách. Schůzka s paní Liesbeth van Dongen, garantem 
stáže za NK v Baarnu. Upřesnění programu, seznámení se s hostiteli a prostředím. 
 
13.2.05 
Vlakem do Haagu. V Haagu prohlídka Královské knihovny. Královská knihovna je správcem 
historického a konzervačního fondu. S průvodcem jsme navštívili všechna oddělení a 
podzemní sklady knihovny. Shlédli jsme expozici vzácných tisků. Byl nám podám výklad o 
historii a současné funkci Královské knihovny, o systému povinného výtisku o fondech 
knihovny a pravidlech jejich zpřístupňování veřejnosti. 
Vlakem do Rotterdamu. Návštěva Centrální knihovny v Rotterdamu. Knihovna sídlí v nové 
moderní budově, která pro ni byla projektována. Vybavena nejmodernější technologií. 
Průvodkyně nám vysvětlila filozofii knihovny, zaměření na prožitky čtenářů při návštěvě 
knihovny. Byly nám představeny projekty které knihovna pro své čtenáře připravuje – 
výstavy, kulturní výročí, promo akce, tématické týdny. Odnesli jsme si silné dojmy z toho jak 
byla knihovna řešena. Vše bylo plánováno, architektonicky sladěno. 
Vlakem do Utrechtu. Prohlídka Městské knihovny v Utrechtu, bez průvodce. Zajímavé řešení 
internetových pracovišť a studijních míst. 
V Utrechtu společná večeře. Neformální diskuse o principech na kterých fungují nizozemské 
knihovny, doplňující dotazy . 
Návrat do Baarnu v nočních hodinách. 
 
14.2.05 
Návštěva Městské knihovny v Baarnu. MK je prozatím zařízena dle dřívějších trendů (úspora 
místa, co nejvíce knih). Nicméně se již chystá přestavba knihovny v duchu již zmíněné 
filozofie prožitků čtenáře. Dětské oddělení velice pěkné, je zde více prostoru a velice pěkná 
výzdoba. Šikovně řešen promítací a předčítací sálek. Zde poskytujeme rozhovor pro místní 
TV. 
Návštěva Městské knihovny v Huizenu. Knihovna opět již nově přestěhována do nových 
prostor. Opět zařízena dle návrhu architekta. Rozsáhlé sbírky CD, DVD (což ale bylo zřejmé i 
v ostatních navštívených knihovnách). Velice zajímavý projekt s půjčováním obrazů. 



Spolupráce knihovny se svazem umělců. Vyžádány podklady. Mgr. Laurinová bude ověřovat 
možnosti v ČR. 
Návštěva hrobu J. A. Komenského v blízkém Naardenu. Lunch v pevnosti v Naardenu, řešení 
posledních detailů , otázek… Předány propagační materiály a dárky. 
Návrat do ČR v 24:00 hod. 
 
Závěr: 
Pracovní setkání bylo z holandské strany precizně připraveno a naplánováno. Cílem hostitelů 
bylo postihnout široké spektrum knihovnické práce a podmínek pro ni. Tento cíl se podařilo 
beze zbytku naplnit. Seznámili jsme se s principy fungování  knihoven v NL. Byly navázány 
přátelské vztahy s holandskými knihovníky, v některých knihovnách uvažují o další návštěvě 
naší republiky za účelem získávání zkušeností.  
Já i moje kolegyně jsme si odnesli další motivaci a náměty pro naši práci. Ne vše je 
uskutečnitelné v současné době a se současnými prostředky. V budoucnosti se ale některé 
věci určitě realizovat podaří. 
 
Zpracoval Mgr. Martin Biša 
V Klášterci nad Ohří 27.5.2005  
 



Zdravím a pozdravuji, 
přestože SKIP naše počínání v tomto roce nepodpořil :-) (nemohu odolat), 
proběhlo druhé kolo "Knihovny na prahu Evropské unie" v Baarnu. Podpořili 
nás ale jinde, a jsem přesvědčen, že někteří lidé ze skipu tam za nás 
orodovali. Nevím teda přesně kdo, ale dostal jsem ten náznak. Podpořili nás 
z Nadačního investičního fondu prostřednictvím Nadace knihoven. Toto je 
prosím potřeba uvést v případě zmíňky o naší cestě, byla to podmínka 
grantu. 
Cestovní zprávu přikládám. Na toto ještě tento podzim navázala moje osobní 
návštěva v baarnské knihovně v listopadu t. r. Opět pro mne knihovnice 
připravili nabitý program. Probírali jsme jejich vizi  o přeměně jejich 
knihovny, navštívili výstavu známých holandských ilustrátorů. Navázané 
přátelství trvá a těšíme se na další spolupráci. 
S pozdravem Martin Biša 
 


